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Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw wewnêtrznych i administracji Jerzego Millera oraz do
prezydenta miasta Wroc³awia Rafa³a Dutkiewicza

Zaniepokoi³y mnie fakty podane przez gazetê „Nasz Dziennik” w dniu 23 grudnia 2009 r. o reaktywacji
pruskich tradycji we Wroc³awiu. Wszystko dzieje siê pod pretekstem powrotu do historycznego nazewnictwa.

Hala Ludowa wznoszona w latach 1911–1913 jest ju¿ nazywana Hal¹ Stulecia, choæ nie stoi za tym
¿adna decyzja prawna. Takie miano nadano jej w 1913 r. na czêœæ tryumfu niemieckiego orê¿a w bitwie
pod Lipskiem, podczas której Prusy i Austria rozgromi³y wojska Napoleona Bonapartego, a ¿ycie straci³
ksi¹¿ê Józef Poniatowski. Obiekt formalnie wci¹¿ jest Hal¹ Ludow¹, ale w momencie starania siê o wpis
na listê zabytków Œwiatowego Dziedzictwa Kulturowego UNESCO powrócono do Hali Stulecia. Fakt ten
bardzo negatywnie ocenia profesor Tadeusz Marczak z Instytutu Studiów Miêdzynarodowych Uniwer-
sytetu Wroc³awskiego, który twierdzi, jak podaje „Nasz Dziennik”, i¿ „nie ma to nic wspólnego z histori¹
Polski. To tak, jak byœmy czcili w³asn¹ klêskê”.

Znajduj¹ca siê w centrum miasta ulica Ofiar Oœwiêcimskich mia³aby zostaæ przemianowana na uli-
cê Junkrów (junkrzy to dawni przedstawiciele pruskiej szlachty, s³u¿¹cy g³ównie w wojsku, którzy na-
dawali ton niemieckiej polityce zagranicznej, opowiadaj¹c siê za nowymi podbojami, szczególnie ziem
s³owiañskich). Przewodnicz¹cy Komisji Kultury i Nauki Rady Miejskiej Wroc³awia Jerzy Skoczylas za-
skoczony informacj¹ zapewnia, i¿ taki wniosek, gdyby wp³yn¹³, w tym sk³adzie komisji absolutnie nie
uzyska akceptacji. A jednak nazwa ulicy Ofiar Oœwiêcimskich rzeczywiœcie zostanie zmieniona. Jest to
spowodowane uchwa³¹ Sejmu, zgodnie z któr¹ nie by³o obozu oœwiêcimskiego, tylko by³ obóz w Au-
schwitz. Jak dowiedzieli siê dziennikarze gazety, bierze siê pod uwagê zmianê nazwy ulicy Ofiar Oœwiê-
cimskich na ulicê Pañsk¹, co oznacza³oby wedle opinii Komisji Kultury i Towarzystwa Mi³oœników
Wroc³awia powrót do historycznej nazwy.

Wed³ug profesora Tadeusza Marczaka z Instytutu Studiów Miêdzynarodowych Uniwersytetu Wroc-
³awskiego zupe³nie nietrafiona jest propozycja przemianowania ulicy Ofiar Oœwiêcimskich na ulicê Pañ-
sk¹. Nazwê ulicy Pañskiej (Herrenstrasse) do roku 1945 nosi³a obecna ulica Kie³baœnicza. Po co wiêc
wprowadzaæ mêtlik do historycznego nazewnictwa?

Jeœli zatem istniej¹ uzasadnione powody do zmiany nazwy ulicy Ofiar Oœwiêcimskich, to przysz³a
nazwa powinna uwzglêdniaæ albo w³aœciw¹ nazwê obozu, czyli powinna to byæ ulica Ofiar Auschwitz al-
bo œw. Maksymiliana Marii Kolbego. Ojciec Kolbe, który ofiarowa³ w³asne ¿ycie za ¿ycie wspó³wiêŸnia
i poniós³ mêczeñsk¹ œmieræ w obozowym bunkrze g³odowym by³by najw³aœciwszym patronem dla obec-
nej ulicy Ofiar Oœwiêcimskich. W ten sposób Wroc³aw zyska³by kilka znacz¹cych punktów upamiêtnia-
j¹cych zbrodniê ludobójstwa. Obok wspomnianego wy¿ej placu Bohaterów Getta i ulicy Edyty Stein,
by³aby równie¿ ulica Maksymiliana Kolbego.

Jerzy Skoczylas zapytany przez dziennikarzy gazety „Nasz Dziennik” o mo¿liwoœæ nadania fragmento-
wi Pasa¿u Staromiejskiego imienia rotmistrza Witolda Pileckiego stwierdzi³, ¿e po sesji Rady Miejskiej, na
której zapad³a decyzja o przekazaniu tej propozycji do tak zwanego drugiego czytania, zwrócono siê w try-
bie pilnym do prezydenta Wroc³awia, aby wskaza³ ulice, mosty, obwodnice, które mog³yby byæ nazwane
imieniem tego wielkiego bohatera. Jerzy Skoczylas zapewnia, ¿e je¿eli bêdzie du¿a determinacja, aby je-
dnak by³ w tym miejscu bulwar Rotmistrza Pileckiego, to komisja nie bêdzie siê temu sprzeciwia³a.

Mam nadziejê, ¿e na mapie Wroc³awia pojawi siê tak¿e bulwar Rotmistrza Pileckiego, naocznego
œwiadka ludobójstwa niemieckiego i ofiary ludobójstwa stalinowskiego. Wydaje siê zasadne upamiêtnie-
nie w tym kontekœcie heroicznej postaci Henryka S³awika, który uratowa³ co najmniej piêæ tysiêcy ¯ydów,
p³ac¹c w³asnym ¿yciem za tê dzia³alnoœæ. Listê polskich bohaterów mo¿na wyd³u¿aæ w nieskoñczonoœæ.

Zwracam siê zatem do Pana Ministra z zapytaniem, dlaczego w Rzeczypospolitej Polskiej istnieje
przyzwolenie na przywracanie pruskiego nazewnictwa, a zas³u¿eni Polacy nie s¹ brani pod uwagê pod-
czas wybierania nazw ulic, mostów, obwodnic, placów.

Pana Prezydenta Wroc³awia zapytujê tak¿e, dlaczego z urzêdu nie dba o pielêgnowanie historii i du-
my narodowej w tym piastowskim mieœcie poprzez odpowiedni¹ politykê w tym zakresie.
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